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معاون وزیر صنعت اعلام کرد:

 بورس کالا تعیین کننده 
قیمت نیست

کالا  بورس  گفت:  صنعت  وزیر  معاون 
محلی برای کشف قیمت کالاها براساس عرضه 
و تقاضا است؛ از این رو اینکه رشد یا کاهش 
قیمت یک محصول به بورس نسبت داده شود، 
سرقینی  نیست.جعفر  کارشناسی  موضوعی 
گفت: از کارکردهای اصلی بورس کالا، کشف 
قیمت کالاها براساس عرضه و تقاضا است؛ به 
این ترتیب اینکه برخی ها افزایش یا کاهش 
قیمت یک کالا را به بورس نسبت می دهند، 
کارشناسی نیست.به گفته معاون وزیر صنعت، 
قیمت  تعیین کننده  بورس  تجارت،  و  معدن 
نیست؛ بلکه بستری را فراهم می کند تا عرضه 
و تقاضای فروشندگان و خریداران یک محصول 
رقابت  اثر  در  قیمت  و  شود  می  ثبت  آن  در 
معدنی  امور  و  معادن  گیرد.معاون  می  شکل 
وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: 
نقش بورس کالا در ایجاد شفافیت و تعادل بازار 
فولاد و فلزات به خصوص در شرایط بحرانی 
اخیر موثر بوده است و هم اکنون نیز معاملات 
به شیوه مطلوب در جریان است.سرقینی گفت: 
در بورس کالا مقرراتی وجود دارد که فعالان 
بازار باید براساس آن مقررات به انجام معامله 
بپردازند، برای مثال اگر اعلام می شود که ۶۰ 
هزار تن از کالایی قرار است در بورس عرضه 
شود، باید مراقب باشیم که این عرضه کاهش 
حجم نداشته باشد تا منجر به افزایش قیمت 

شود.

 اهتمام شرکت فولاد 
زرند ایرانیان، جذب 

سرمایه انسانی بومی است
در  سرمایه انسانی  از  بالایی  درصد   
گندله سازی شرکت  و  کنسانتره  کارخانه های 
فولاد زرند ایرانیان، از نیروهای بومی شهرستان، 

با عملکرد بسیار رضایت بخش هستند.
شرکت  مدیرعامل  سهراب نژاد  مهندس 
ایرانیان – از شرکت های هلدینگ  فولاد زرند 
میدکو- در دیدار با دکتر امیری نماینده مردم 
همچنین  و  شورای اسلامی  مجلس  در  زرند 
خنجری فرماندار زرند ضمن بیان این مطلب 
گفت: شرکت فولاد زرند ایرانیان، اهتمام جدی 
نیروهای  جذب  و  اشتغال  میزان  افزایش  در 
بومی منطقه دارد. تاکنون نیز گام های بسیار 
خوبی در این مسیر برداشته است. خوشبختانه 
عملکرد نیروهای بومی زرند در این شرکت نیز 

بسیار رضایت بخش است.
مهندس سهراب نژاد ضمن شرح وضعیت 
و  مستمر  تلاش های  به  اشاره  و  فولاد  پروژه 
شبانه روزی مجموعه برای راه اندازی این پروژه 
محدودی  تعداد  پروژه،  در  داد:  ادامه  عظیم، 
که همه  غیربومی شاغل هستند  نیروهای  از 
و  بوده  فولادسازی  صنعت  پیشکسوتان  از 
سال های طولانی در پست های حساس فولاد 
اصفهان مشغول به کار بودند که آمادگی کامل 
برای انتقال دانش و مهارت خود به نیروهای 
جوان تر را دارند. انتظار می رود نیروهای بومی 

از این تجربه ها استفاده کنند.
وی در ادامه با اشاره به عملکرد کم نظیر 
این شرکت در تولید گندله تصریح کرد: ما در 
تولید گندله رکورد زده ایم. امیدواریم تا پایان 
سال جاری شاهد تولید شمش فولاد در زرند 

باشیم.
به عنوان  میدکو  شرکت  است  گفتنی 
هلدینگ صنایع و معادن، با راه اندازی و اجرای 
بیش از 35 طرح و پروژه و تولید بیش از 3۰ 
از 25  بیش  و  فولاد کشور  از ظرفیت  درصد 
درصد از ظرفیت مس کشور، باعث ایجاد بیش 
از 45 هزار اشتغال مستقیم و بیش از 3۰۰ هزار 
اشتغال غیرمستقیم شده است. تولید اولین کاتد 
اولین  برای  بایولیچینگ،  تانک  به روش  مس 
از  یکی  میدکو  شرکت  توسط  جهان  در  بار 
طرح های موفق و منحصر به فرد این شرکت 
است که در نتیجه آن شاهد صرفه جویی قابل 
توجه در مصرف انرژی و آب و کاهش قیمت 

تمام شده کاتد مس هستیم

تفاهمنامه ایجاد 10 میلیون تن 
ظرفیت تولید فولاد در منطقه 

خلیج فارس،  آماده می شود
گفت:  ایمیدرو  عامل  هیات  رییس 
تفاهمنامه ایجاد 1۰ میلیون تن ظرفیت تولید 
فولاد در منطقه ویژه خلیج فارس آماده می 
شود. به گزارش پایگاه خبری ایمیدرو، خداداد 
غریب پور در نشست بررسی برنامه 1۰ میلیون 
تنی تولید فولاد در منطقه خلیج فارس که با 
حضور مشاور طرح جامع فولاد، مدیران عامل 
شرکت های ملی فولاد ایران، فولاد مبارکه، گل 
گهر، منطقه خلیج فارس،  مادکوش،  صبا فولاد 
خلیج فارس و کاوه جنوب برگزار شد، تصریح 
کرد: با مشخص شدن ساختار تفاهمنامه اموری 
همچون سرمایه گذاری در بخش تامین آب، 
تعیین  ها  گذاری  سرمایه  نوع  و  بندر  انرژی، 

خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه از تجربه شرکت های 
سرمایه گذار در منطقه خلیج فارس استفاده 
در  توسعه  به  جامعی  نگاه  باید  شود، گفت: 
این منطقه داشته باشیم و تکلیف کل بسته 
سرمایه گذاری از جمله نحوه ارایه زیرساخت 
ها روشن شود.در این نشست محمد ابکا مدیر 
عامل فولاد تکنیک و مشاور مادر طرح جامع 
فولاد جزئیات برنامه 1۰ میلیون تنی فولاد را 
ارایه کرد و گفت: برای تحقق این برنامه نیاز 
به 18 میلیون تن گندله و 11.9 میلیون تن 
آهن اسفنجی داریم. وی با بیان اینکه ظرفیت 
تولید گندله سنگ آهن در منطقه خلیج فارس 
باید 13 میلیون تن افزایش یابد،  افزود: یکی 
از نکات مورد توجه، مقیاس های تولید است 
به گونه ای که بتوان تولید رقابتی و با هزینه 

پایین انجام داد.

شکر به اندازه کافی 
در بازار وجود دارد

حمایت  سازمان  ویژه  بازرسی  مدیرکل 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با تأکید بر اینکه 
شکر به اندازه کافی برای مصارف مختلف صنفی، 
صنعتی و خانوار در بازار وجود دارد از استمرار 
نظارت جدی بر فرآیند تأمبن و عرضه شکر در 

کشور خبر داد.
مجتبی  تجارت،  و  معدن  صنعت،  وزارت 
ماجد گفت: طبق جمع بندی گزارش عملکرد 
بازرسی سال 139۷ در سطح کشور بالغ بر 121 
بسته بندی،  تولید،  واحد  از  بازرسی  مورد  هزار 
پخش و عمده فروشی و خرده فروشی قند و شکر 
در راستای کنترل و پایش نحوه عملکرد و رعایت 

ضوابط و مقررات انجام شده است.
وی به نحوه رصد وضعیت بازار شکر و اعمال 
نظارت و کنترل برای مقابله با افزایش خودسرانه 
قیمت ها اشاره کرد و افزود: در این مدت، به منظور 
کنترل و تنظیم بازار شکر در مجموع 121 هزار و 
4۷1 مورد بازرسی از سطح مبادی تولید، تأمین و 
توزیع توسط بازرسان سازمان های صنعت، معدن 
و تجارت در سطح کشور انجام شد که حاصل آن 
تشکیل 4 هزار و 125 فقره پرونده تخلف به ارزش 

قریب به ۶4۰ میلیارد ریال بوده است.
حمایت  سازمان  ویژه  بازرسی  مدیرکل 
داد:  ادامه  تولیدکنندگان  و  مصرف کنندگان 
از مجموع پرونده های تخلف متشکله، 5 فقره 
 5۷5 ارزش  به  تولیدی  واحدهای  به  مربوط 
ریال، ۶  میلیون و 14۰ هزار  میلیارد و 8۶۶ 
فقره مربوط به واحدهای بسته بندی به ارزش 
یک میلیارد و 3۶3 میلیون و 45۰ هزار و 4۰۰ 
پخش  واحدهای  به  مربوط  فقره   31۶ ریال، 
و عمده فروشی به ارزش 42 میلیارد و 443 
میلیون و 25 هزار و ۷۰۰ ریال و 3 هزار و ۷98 
فقره مربوط به تخلف واحدهای خرده فروشی به 
ارزش 19 میلیارد و 9۷9 میلیون و 99۶ هزار 
و 551 ریال است که برای رسیدگی به ادارات 

کل تعزیرات حکومتی منعکس شده است.
وی گفت: طرح نظارت همچنان با جلب 
مشارکت سایر نهادها و مراجع ذیربط منجمله 
تعزیرات حکومتی و اتاق های اصناف ادامه داشته 
و با واحدهای عمده و خرده فروشی که مبادرت 
به تخلفات تعزیری اعم از کم فروشی، گران فروشی، 
… می کند  و  از عرضه  امتناع  و  اختفا  احتکار، 

برخورد خواهد شد.
ماجد با تأکید بر اینکه وفق ضوابط و مقررات 
جاری برخورد مؤثر و بازدارنده اعمال خواهد شد، 
اضافه کرد: همچنین تمهیدات لازم به منظور 
نظارت بر فعالیت واحدهای تولیدی به منظور 
حصول اطمینان از صحت عرضه مطلوب کالا در 
شبکه تعریف شده در سقف قیمت مصوب، اتخاذ 
و حسب مورد اقدام قانونی در خصوص تخلفات 

احتمالی انجام می شود.
وی تصریح کرد: همه فروشگاه ها و مراکز 
روی  بر  قیمت  برچسب  نصب  به  ملزم  خرید 
کالاهای مورد عرضه هستند و همچنین مراکز 
خدماتی نیز باید نرخ نامه خود را در معرض دید 
شهروندان قرار دارند تا نحوه ارائه خدمات آنها 
شفاف باشد و در صورت خودداری از این کار با 

آنها برخورد قانونی انجام خواهد گرفت.
حمایت  سازمان  ویژه  بازرسی  مدیرکل 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان موفقیت در 
برخورد با تخلفات صنفی و پایش هرچه بهتر بازار 
را در گرو همکاری و تماس همشهریان با سامانه 
124 دانست و از آنان درخواست کرد که هرگونه 
تخلف مشهود از قبیل گران فروشی، کم فروشی، 
عدم  احتکار،  کالا،  صحیح  عرضه  عدم  تقلب، 
صدور فاکتور خرید و سایر تخلفات را از طریق 
سامانه مذکور گزارش کنند تا در اسرع زمان مورد 

رسیدگی قرار گیرد.

 به بخش خصوصی واقعی 
میدان بدهید 

رئیس کمیسیون صنعت اتاق بازرگانی تهران 
معتقد است در اقتصاد ایران، فضایی که بخش 
خصوصی واقعی در اختیار دارد بسیار محدود بوده 
و همین امر نقش آفرینی این بخش در اقتصاد 

کشور را محدود کرده است. 
مهدی پورقاضی ، اظهار کرد: متأسفانه در 
اقتصاد ایران، دولت حرف اول و آخر را می زند. 
یعنی از یک سو تمام سیاست ها و دستورالعمل ها 
از سوی دولت ابلاغ می شود و از سوی دیگر در 
بخش قابل توجهی از فضای اجرایی، همچنان 
این شرکت های دولتی یا شبه دولتی هستند که 
نقش آفرینی می کنند و در چنین بستری نمی توان 
انتظار داشت که بخش خصوصی نقش محوری 

داشته باشد.
وی با اشاره به تجربه بسیاری از کشورهای 
اقتصادی شان، توضیح داد:  اداره فضای  دنیا در 
یکی از مسائلی که امروز و با توجه به تحریم های 
جدید به ما اثبات شد این بود که بخش خصوصی 
در اقتصاد کشورهای اروپایی تا چه میزان سهم 
و قدرت دارد. یعنی در شرایطی که دولت های 
اروپایی از برجام حمایت می کنند اما این بخش 
خصوصی آنهاست که تصمیم می گیرد با کدام 
کشورها و شرکت ها همکاری کرده یا حضور خود 

را محدود کند.
بازرگانی  اتاق  صنعت  کمیسیون  رئیس 
تهران ادامه داد: با وجود این تجربه، امروز بخش 
خصوصی ما به هیچ عنوان چنین نقشی ندارد و 
با هر حرکت و تصمیم دولت، شرایط برای فعالان 

اقتصادی تغییر می کند.
پورقاضی با بیان اینکه عبور از محدودیت های 
خارجی با قدرت دادن به فعالان اقتصادی واقعی 
تسهیل می شود، اظهار کرد: در فضای واقعی، ابعاد 
می شود  شفاف  اقتصادی  فعالیت های  مختلف 
و  صادرکننده  تولیدکننده،  تکلیف  وقتی  و 
و سودجویی  رانت  باشد،  واردکننده مشخص 
شخصی کاهش می یابد. از این رو کاهش حضور 
تصدی گری  رفتن  بین  از  و  اقتصاد  در  دولت 
شرکت ها و سازمان های دولتی در این عرصه، 
دورانی  از  بعد  باید  که  است  مسئله ای جدی 

طولانی در اقتصاد ایران، مدنظر قرار گیرد.

اخبار اخبار

اینکه تحولات  بیان  با  راه و شهرسازی  وزیر 
دارد،  ارز  نرخ  تحولات  با  معناداری  رابطه  مسکن 
کردن  پایدار  با  دارد  تلاش  راه  وزارت  که  گفت 

تولید مسکن از این مرحله عبور کند.
محمد اسلامی در جلسه علنی مجلس گفت: 
بدو  از  راه  وزارت  ما در بحث وضعیت مسکن در 
در  گشایش  ایجاد  و  روان سازی  به  نسبت  ورود 
تولید و عرضه مسکن اقدام کردیم تا بتوانیم تولید 
مسکن را به یک امر پایدار تبدیل کنیم و در جهت 
پاسخگویی به نیاز واقعی جامعه اعتمادسازی لازم 
را بین توسعه دهندگان، انبوه سازان و مردم ایجاد 

کنیم.
وزارت  دغدغه  مهم ترین  اینکه  بیان  با  وی 
راه، هموار کردن شرایط برای خانه دار شدن خانه 
بودیم  این  دنبال  به  ما  شد:  یادآور  اولی هاست، 
کنیم  تکلیف  تعیین  را  نیمه تمام  مهر  مسکن  که 
اتمام برسانیم. در همین راستا  و این پروژه را به 
به جز مواردی که مسائل قضائی دارد، سایر موارد 
فاقد  آنها  از  تعدادی  اگرچه  شده  تکلیف  تعیین 
متقاضی بوده و باید با ساز و کار متفاوتی برای آن 

تصمیم گیری شود.
اسلامی با بیان اینکه وزارت راه برنامه تولید 
4۰۰ هزار واحد مسکونی برای سال های 98 و 99 
قرار  خود  برنامه  در  مهر  مسکن  تکمیل  کنار  در 
داده ادامه داد، شاخص مهم ما تعداد ازدواج هایی 

سال  در  مثال  طور  به  می گیرد.  که صورت  است 
9۷، 533 هزار فقره ازدواج ثبت شده که اگر فرض 
تأمین مسکن  تمکن  دارای  آنها  کنیم 2۰ درصد 
درصد   8۰ برای  باید  طبیعی  طور  به  هستند، 
برنامه ریزی کنیم. وظیفه مهم ما تعادل بخشی به 

عرضه و تولید مسکن است.
برای  راه  وزارت  تلاش  به  اشاره  با  اسلامی 
در  کرد:  تصریح  مسکن  ساخت  در  توانمندسازی 
با  که  است  زمین  محور مشخص  یک  زمینه  این 
ایجاد گشایش در مسیر فراهم ساختن دادن جواز 

کنند،  احداث  مسکن  می خواهند  که  کسانی  به 
عرصه مسکن را روان سازی خواهیم کرد و در این 
راستا به واحدهای استانی تاکید کردیم که در این 

زمینه اقدام کنند.
شورای  در  گفت:  همچنین  راه  وزیر 
روانسازی  معماری  و  شهرسازی  عالی 
اگر  است،  لازم  که  مکان هایی  در  تا  کردیم 
با  اگر  یا  شود  اقدام  است،  تراکم  افزایش 
برای  را  عرصه هایی  مواجهیم،  عرصه  کمبود 
با  همچنین  بگیریم.  نظر  در  مسکن  تولید 

مالی  منابع  اعتبار  و  پول  شورای  هماهنگی 
دادیم  ملاحظه  قابل  افزایش  را  نیاز  مورد 
برای  را  تومان  میلیارد  هزار   2۷ سالانه  و 

گرفتیم. نظر  در  آن  پشتیبانی 
و  مجوز  زمین،  بخش  در  اینکه  بیان  با  وی 
دست  در  زنجیره ای  اقدامات  پشتیبان  تسهیلات 
اجرا است، گفت: در خیلی از شهرها در حال تهیه 

نقشه در این زمینه هستند.
کشور  اقتصادی  شرایط  به  اشاره  با  اسلامی 
را  مسکن  تحولات  تسلسل  دوره  اگر  شد:  یادآور 
ارز دارد.  نرخ  با تحولات  رابطه معناداری  ببینیم، 
متأثر  بازار  التهابات  که  باشیم  داشته  توجه  باید 
آن  روی  که  است  بیگانگان  و  دشمن  حرکت  از 
به دنبال کاهش  و  انجام می دهند  روانی  عملیات 
ارزش پول ملی هستند که این امر دامن مسکن را 
هم گرفته است. ما باید با هوشیاری از این مرحله 

عبور کنیم.
با  باید  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  راه  وزیر 
تولید حداقل  بتوانیم  تولید مسکن  پایدار کردن 
بافت های  در  هم  را  مسکونی  واحد  هزار   5۰۰
شهرهای  و  جدید  بافت های  در  هم  و  فرسوده 
را  روستایی  مسکن  و  بگیریم  نظر  در  مختلف 
به 2۰۰ هزار واحد در سال برسانیم تا اطمینان 
پایداری  جریان  تولید  جریان  که  کنیم  پیدا 

هست.

سرپرست سازمان توسعه تجارت از افزایش بازگشت ارز صادراتی به 
کشور خبر داد و گفت: از ابتدای امسال تاکنون حدود چهار میلیارد دلار 

ارز صادراتی به سامانه نیما بازگشته است. 
»محمدرضا مودودی« در نشستی خبری که در محل نمایشگاه 
به اصلاح  ابراز رضایت نسبت  با  برگزار شد،  تهران  المللی  بین المللی 
سیاست های ارزی کشور افزود: شوک های سال گذشته که ناشی از ابلاغ 
بخشنامه های متعدد از طرف بانک مرکزی بود، مانع توسعه صادرات شد.
وی بیان داشت: این شوک ها در حالی بود که پیش بینی می شد 
به دلیل تغییر ارزش ریال در برابر دلار، صادرات بالایی داشته باشیم که 

این امر محقق نشد.
اصلاح  ضرورت  بر  تاکید  با  تجارت  توسعه  سازمان  سرپرست 
سیاست های ارزی بانک مرکزی، اظهار داشت: اخیراً این نهاد اصلاحاتی 

در برنامه هایش انجام داده است.
اقتصادی  به چرخه  ارز صادراتی  بازگشت ۶۰ درصدی  مودودی 
جریان  گفت:  و  برشمرد  ارزی  سیاست های  اصلاح  نتایج  از  را  کشور 
بازگشت ارز پس از اصلاح سیاست های ارزی نتایج مثبتی در پی داشته، 
چنانچه بر اساس آمار پس از اصلاحات انجام شده، 18 میلیارد یورو به 

نیما بازگشته است.
کاهش 8 درصدی واردات 

وی همچنین با بیان این که هنوز آمار تجارت خارجی کشور به 
صورت رسمی اعلام نشده، اعلام کرد: بر اساس اطلاعات برخط گمرک 
ایران میزان صادرات در دو ماهه ابتدای سال 98 حدود 8.4 میلیارد دلار 
بوده که این رقم به نسبت مدت مشابه سال قبل یعنی ۷.۷ میلیارد دلار 

شاهد رشد 8.9 درصدی بوده است.
سرپرست سازمان توسعه تجارت درباره میزان واردات گفت: واردات 
در دو ماه ابتدای امسال ۶.۷ میلیارد دلار بوده که این رقم نسبت به مدت 

مشابه سال قبل 8 درصد کاهش یافته است.
مودودی ادامه داد:در فروردین ماه امسال شاهد افت 18 درصدی 
صادرات نسبت به مدت مشابه سال قبل بودیم و تلقی این بود که بر 
کاهش  اما  گرفته،  صورت  صادرات  کاهش  ارزی  سیاست های  اساس 
صادرات به دلیل وقوع سیل و مشکلات حمل ونقل بود که در ماه دوم 

سال جبران شد.
در این نشست بین سازمان توسعه تجارت و سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی، انجمن برگزارکننده نمایشگاه های ایران و اتحادیه 

درودگران و مبل سازان تفاهم نامه ای امضا شد.
به گفته مودودی صادرات خدمات فنی و مهندسی از ابتدای امسال 
تاکنون 1.۶ میلیارد دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 1۷ 

درصد رشد داشته است.
جدیدالورود  کارت های  پدیده  به  اشاره  با  همچنین  وی 
کارت   ۶5۰۰ صدور  شاهد   9۷ سال  در  کرد:   بیان  بازرگانی 
فعالیت  سابقه  کارت  تعداد  این  که  بودیم  جدیدالورود  بازرگانی 

در سال های قبل را نداشتند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت ادامه داد: این تعداد در حالی  
است که در سال 9۶ کلا 1۰ هزار کارت بازرگانی موجود بوده است. یعنی 
۶5 درصد صادرکنندگان در سال 9۷ جدید بوده  و بیش از 5.5 میلیارد 

دلار نیز صادرات داشتند.

جدا شدن 3 هزار و ۵8 صادرکننده از چرخه صادراتی
سرپرست سازمان توسعه تجارت در ادامه افزود:  کل اقلام صادراتی 
کشور در سال 9۶، 34۰۰ قلم کالا بوده که در سال 9۷ به 44۰۰ مورد 

افزایش یافته و نشان دهنده رشد 29 درصدی است.
وی درباره ارزش دلاری این اقلام گفت: ارزش اقلام صادراتی در 
سال 9۶ حدود 4۷ میلیارد دلار بوده که در سال 9۷ به 44 میلیارد دلار 

رسیده و حاکی از کاهش ۶ درصدی است.
به گفته مودودی 991 کالا در سال 9۷ به سبد صادراتی کشور 
اضافه شد.این مقام مسئول درباره تعداد صادرکنندگان اظهار کرد:  تعداد 
کل صادرکنندگان در سال 9۶، 92۰۰ نفر بوده که در سال 9۷ به 13 
هزار و 2۰۰ نفر رسیده و حکایت از افزایش 4۰ درصدی صادرکنندگان 
جدید دارد.به گفته مودودی تقریبا 134۰ صادرکننده حقیقی و 1۷18 

صادرکننده حقوقی از چرخه صادرات در سال 9۷ جدا شده اند.

که  ارز  قیمت  جهش  از  ناشی  مسکن  قیمت  شدن  برابر  سه 
از سال 139۶ آغاز شد، باعث افت معاملات و به تبع آن کاهش 
درآمد دفاتر املاک شده است؛ حال آن که بسیاری از این واحدها 
دفاتر  مخارج  پس  از  کسب  پروانه  صاحبان  و  هستند  اجاره ای 
پرش  قربانی  اولین  را  بنگاه ها  ملکی،  واسطه های  برنمی آیند. 

می دانند. مسکن  قیمت 
چهار برابر شدن نقدینگی کشور اثر خود را بر روی قیمت کالاها 
از جمله مسکن و خودرو گذاشت. هم چنین طبق محاسبات، قیمت 
بر  بالغ  اردیبهشت 1398  تا  از فروردین 139۶  تهران  مسکن شهر 

2.8 برابر شده است.
به  ابتدا  نقدینگی  غول  حمله  باعث  سیاسی  اثرات  چاشنی 
بازارهای ارز و طلا و در ادامه به مسکن و خودرو شد. بنابراین اتفاقاتی 
در سطح اقتصاد کلان رخ داد که به گرانی کالاها انجامید. با این که 
همواره نقش افراد سودجو به عنوان عامل اولیه و نه عامل ثانویه در 
آشفتگی این بازارها پررنگ تر دیده می شود اما شرایط چندان مطلوب 
اثر تحریم های آمریکا  پیش نمی رفت، هرچند کارشناسان معتقدند 
نیز در حال فروکش است و روند کاهشی قیمت ارز در هفته های اخیر 

این موضوع را تأیید می کند.
دلار با بازار مسکن چه کرد؟

بر 238 درصد، سکه  بالغ  ماه 139۶  فروردین  به  نسبت  دلار 
داشته اند. جهش  قیمت  افزایش  و مسکن 189 درصد  283 درصد 
بازارهای موازی به افت شدید  سنگین قیمت مسکن ناشی از رشد 
مرکزی،  بانک  آمار  طبق  است.  شده  منجر  خانه  فروش  و  خرید 
معاملات مسکن شهر تهران در اردیبهشت ماه 1398 نسبت به زمان 
مشابه سال قبل 3۶ درصد کاهش یافته و طبیعتاً درآمد دفاتر املاک 

3۶ درصد پایین آمده است.
از  که  می گوید  تهران  در شمال  واقع  املاک  مشاوران  از  یکی 
ابتدای سال جاری تا کنون تنها یک قرارداد نوشته است. او با بیان 
این که دفتر ما استیجاری است و از پس اجاره بها برنمی آییم می گوید: 
در این دفتر، هفت مشاور فعالیت می کنند که سه نفر از این تعداد 
هیچ قراردادی بعد از عید نبسته اند. اشکان که حدود 3۰ سال سن 
دارد بیان می کند: وقتی درآمد پایین می آید طبیعتاً بستر برای ایجاد 
کم  اخلاق مدار،  افراد  صنف  این  در  می شود.  فراهم  کارهای خلاف 
نیستند. اگر درآمد به اندازه کافی باشد هیچ کس به کمیسیون بالاتر 
یا روش هایی غیر اخلاقی فکر نمی کند. درآمد ما وابستگی زیادی به 
انجام  بیشتر  معاملات  باشد  پایین  قیمت ها  اگر  دارد.  مسکن  رونق 
می شود و پول بیشتری هم به ما می رسد. برعکس، وقتی قیمت ها بالا 
می رود خرید و فروش کم می شود و درآمد ما هم پایین می آید. پس 
اصولاً دفاتر املاک نه تنها مقصر گرانی مسکن نیستند بلکه دوست 

دارند خانه ارزان شود.
با این وجود بررسی ها حاکی از آن است که برخی بنگاه داران 

متخلف با شش ترفند تلاش می کنند بیشترین سود را از آشفتگی 
بازار ببرند؛ بنگاه دارانی که رئیس اتحادیه مشاوران املاک، آنها را فاقد 
می گوید  می داند. مصطفی قلی خسروی  و صلاحیت حرفه ای  مجوز 
12 فرآیند در مرحله صدور پروانه کسب طی می شود که آموزش های 

دو ماهه، تنها یکی از این فرآیندها است.
سمت  به  یافته  توسعه  کشورهای  در  مستغلات  و  املاک 
حرفه  این  دلایلی  به  ایران  در  اما  رفته  پیش  شدن  صنعتی 
پیشرفت چندانی نداشته است. البته صنف مشاوران املاک تهران 
به حالت  از حالت سنتی  برای خروج  را  گام هایی   139۰ از سال 
از  املاک  نفر در رشته مشاور  تا کنون 44۰۰  و  مدرن کلید زده 
مدرک  املاک،  مشاوران  اتحادیه  صنف  کاربردی  علمی  دانشگاه 
و  حرفه ای  اخلاق  ثبت،  حقوق  با  آشنایی  گرفته اند.  دانشگاهی 
جمله  از  مستغلات  و  املاک  زمینه  در  نوین  کارهای  و  کسب 
گفته  به  بنا  می شود.  تدریس  دانشگاه  این  در  که  است  مباحثی 
کاربردی  علمی  دانشگاه  رئیس  دیباور،  عباس زاده  محمدعلی 
جذب  دانشگاه،  این  التحصیلان  فارغ  درصد   95 املاک  مشاوران 
املاک  مشاوران  سابقا  می کند:  خاطرنشان  او  می شوند.  کار  بازار 
در بحث عقود و قراردادها هرکدام به سلیقه خودشان قراردادها را 
تنظیم می کردند. متن قرارداد هم بعضاً غیرحرفه ای و غیرحقوقی 
تنظیم می شد. حتی بسیاری از مفاد با ذات اصلی عقد در تناقض 
بود. مثلًا حق پشیمانی در عقد بیع در نظر گرفته می شد. اما در 
اولین اقدامات در دوره مدیریت جدید بر اتحادیه املاک در دهه 
برای  یکپارچه  سیستم  و  شد  یکدست  قراردادها  بلافاصله   13۷۰
مقوله  تحول،  بحث  در  بعدی  گام  شد.  گرفته  نظر  در  کشور  کل 

اتحادیه املاک کشوری و سامانه املاک و مستغلات بود.
فرآیند 12 گانه دریافت جواز کسب

هم چنین خسروی درباره روند دریافت جواز کسب می گوید: 
طبق ماده 8۰ قانون نظام صنفی صدور پروانه کسب برای اماکن 
از آن که  بعد  یا کارگاهی بلامانع است.  اداری  با کاربری، تجاری، 
را  نظر  مورد  محل  املاک،  دفتر  کسب  جواز  دریافت  متقاضی 
مغازه  موجودیت  تا  می فرستد  بازرس  یک  اتحادیه  کرد،  معرفی 

صنعت،  وزارت  بعد  می شود.  سیستم  وارد  سپس  کند.  تأیید  را 
به فرد می دهد.  را می بیند و یک کد  نام  این ثبت  معدن تجارت 
عدم  و  سوءپیشینه  عدم  دریافت  برای  را  افراد  اتحادیه  سپس 
اعتیاد معرفی می کند. بعد به اداره اماکن می فرستیم. اداره اماکن 
و  می کند  بررسی  را  فرد  اجتماعی  و  فردی  شخصی،  صلاحیت 
افراد در یک دوره کلاس دو ماهه  ادامه  به ما می دهد. در  مجوز 
با مباحث حقوق ملکی آشنا می شوند.  اتحادیه شرکت می کنند و 
پروانه کسب  اماکن،  ارائه صلاحیت  و  دوره  این  در  قبولی  از  بعد 
صادر می شود. سپس پروانه در هیأت مدیره امضا و به افراد ارائه 
داده می شود سوگندنامه می خورند  پروانه  زمانی هم که  می شود. 

و مجوز فعالیت را دریافت می کنند.
چگونگی شکایت از دفاتر املاک متخلف

از جمله تخلفاتی که در بعضی دفاتر املاک توسط شهروندان 
گزارش می شود دریافت کمیسیون بالاتر از نرخ رسمی اتحادیه است. 
مبلغ کمیسیون  املاک،  اتحادیه مشاوران  تعرفه مشخص  اساس  بر 
خرید و فروش املاک در شهر تهران تا سقف 5۰۰ میلیون تومان نیم 
درصد و از 5۰۰ میلیون تومان به بالا 25 صدم درصد از هر طرف 
معامله به اضافه 9 درصد ارزش افزوده است. در خصوص اجاره هم 
باید یک چهارم اجاره ماهیانه از هر طرف معامله به اضافه 9 درصد 

ارزش افزوده مبلغ کمیسیون اخذ شود.
خسروی با قبول موارد دریافت کمیسیون بالاتر در بعضی دفاتر 
صنف متبوعش می گوید: 2۷۰ بازرس در مناطق مختلف تهران به 
طور دائم در حال رصد دفاتر املاک هستند و به تخلفات رسیدگی 
می کنند. هم چنین شماره تلفن ۷334 در شهر تهران برای بررسی 
شکایات در اختیار شهروندان قرار دارد. هموطنان در شهرستان ها هم 
اگر شکایاتی در رابطه با این موضوعات دارند به کمیسیون تخصصی 
خیابان  از  پایین تر  شریعتی  خیابان  تهران،  در  واقع  کشور  املاک 
طالقانی، خیابان شهید طاهریان، نبش کوچه فرزانگان مراجعه کنند 
یا تماس بگیرند تا موضوع را از طریق اتحادیه املاک شهرستان مورد 

نظر پیگیری کنیم.
چگونه می توان از تخلفات ملکی جلوگیری کرد؟

خسروی، اتصال دستگاه های مرتبط با کد رهگیری که توسط 
کاهش  در  را  شده  ایجاد  شهرسازی  و  راه  و  صمت  وزارتخانه های 
تخلفات، بسیار مؤثر دانست و گفت: اگر عزیزان در دولت و مجلس به 
کد رهگیری بهای بیشتری بدهند جلوی خیلی از تخلفات از جمله 
فعالیت افراد بدون جواز، بساز و بفروش ها یا شرکت هایی که به ثبت 
رسیده و یک خانه را به چند نفر می فروشند گرفته می شود. در واقع 
کد رهگیری به شفافیت بازار مسکن کمک می کند و امنیت اجتماعی 
از دستگاه هایی مثل  لذا  بر خواهد داشت.  را در  اقتصادی  امنیت  و 
سازمان ثبت، بانک ها، وزارت اقتصاد و شهرداری درخواست می کنیم 

به این سامانه متصل شوند.

وزیر راه در مجلس: 

به دنبال پایدار کردن تولید مسکن هستم

۴ میلیارد دلار ارز صادراتی به سامانه نیما بازگشت

ضرر دفاتر املاک از گرانی مسکن!

 وزیر صنعت
معدن و تجارت:

تمرکز بر 
صادرات به 
کشورهای 
منطقه و 
همسایه از 
برنامه های 
دولت است

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: تقویت همکاری 
های اقتصادی و تمرکز بر صادرات به کشورهای منطقه و 

همسایه از برنامه های دولت است. 
جریان  در  و  مجلس  علنی  جلسه  در  رحمانی  رضا 
بررسی لایحه موافقت نامه موقت تشکیل منطقه آزاد تجاری 
اوراسیا  اقتصادی  اتحادیه  و  ایران  اسلامی  جمهوری  بین 
گفت: بنابر تأکیدات رهبر معظم انقلاب، دولت برای توسعه 
روابط با کشورهای همسایه و منطقه تلاش می کند و دراین 
راستا یکی از برنامه های محوری ما تقویت صادرات و تمرکز 

صادرات به کشورهای منطقه و همسایه است. 
وی با بیان این که این توافق نامه )تشکیل منطقه آزاد 
اوراسیا( مفصل ترین و جامع ترین توافقی  ایران و  تجاری 
است که تاکنون ایران منعقد کرده است، گفت: تصویب این 
لایحه به معنای عضویت ایران در اتحادیه اوراسیا نیست بلکه 

یک توافق تجاری برای تعرفه ترجیحی است، این عضویت 
برای سه سال خواهد بود و در طول سه سال ارزیابی ها و 
مذاکراتی در این زمینه صورت می گیرد و بعد از سه سال 
مختار هستیم که در این اتحادیه به عنوان عضو دائم باشیم 
یا عضویت موقت خود را تمدید کنیم و یا از آن خارج شویم. 
وزیر صنعت معدن و تجارت تصریح کرد: این ظرفیتی 
است که در سال های آتی می تواند به تجارت آزاد تبدیل 
شود، طبق آخرین آماری که مربوط به سال گذشته است 
دو دهم درصد واردات کشورهای اتحادیه اوراسیا از طرف 

جمهوری اسلامی است.
رحمانی با اشاره به پیوستن کشورهایی مانند ویتنام به 
تعرفه ترجیهی با منطقه اوراسیا اضافه کرد:علیرغم اینکه ما 
در همسایگی این کشورها هستیم صادرات ما به این کشورها 
با  اوراسیا  اتحادیه  عضو  پنج کشور  از  است، 3 کشور  کم 

جمهوری اسلامی ایران مرز دارند اما ظرفیت های بهره گیری 
از این مرزها فعال نشده است. 

وی با بیاین اینکه با وجود پتانسیل های بالای کشور 
تاکنون نتوانسته ایم از این ظرفیت ها استفاده کنیم، گفت: 
امسال بهتر می توانیم این ظرفیت ها را فعال کنیم، حدود 
و  توافقنامه ها  پوشش  تحت  جهانی  صادرات  درصد   5۰
اتحادیه های بین المللی است در حالی که سهم ما از این 

ارقام حدود 4 درصد است. 
رحمانی تصریح کرد: منافع ملی برای ما مهم است و 
از آن می توان حوزه  با بهره گیری  این ظرفیتی است که 

صادرات را فعال کرد و از آن به عنوان مزیت بهره برد. 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در ادامه با کلیات 
لایحه موافقت نامه موقت تشکیل منطقه آزاد تجاری میان 

ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا موافقت کردند. 


